
   

 

Utlåtande 2011: RII (Dnr 303-1281/2011) 

 

 

Finansiering av teknikutvecklingsprojekt inom avfalls-

hantering 
Förslag från trafik- och renhållningsnämnden 

 

 

Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande. 

Trafik- och renhållningsnämnden får ta i anspråk centralt avsatta medel för 

renhållningsverksamhet, totalt 15 mnkr, för delfinansiering av teknikut-

vecklingsprojekt inom avfallshantering under åren 2011-2013. 

 

 

 

Föredragande borgarrådet Ulla Hamilton anför följande. 

 

Ärendet 

 

Trafik- och renhållningsnämnden föreslår ett uttag från tidigare års överskott 

om totalt maximalt 15 mnkr räknat över en projektperiod under år 2011-2013 

för finansiering av teknikutvecklingsprojekt inom avfallshanteringen. 

I stadens budget för 2011 anges att trafik- och renhållningsnämnden ska 

följa och stimulera utvecklingen av miljöanpassade och kostnadseffektiva åt-

gärder inom avfallsområdet. Vidare framgår av trafik- och renhållningsnämn-

dens verksamhetsplan att nämnden ska vara drivande för att utveckla ny, ef-

fektiv och miljövänlig teknik i drift- och underhållsverksamheten. 

Trafik- och renhållningsnämnden anger att det i dagsläget finns flera olika 

avfallsområden inom vilka det är intressant och angeläget att driva utveck-

lingsprojekt. En del av dem är kopplade till miljöprofilområdet Norra Djur-

gårdsstaden. Genom ett nära samarbete med externa aktörer, både vad gäller 

finansiering och genomförande, kan tekniklösningar anpassas och utvecklas 



 

för Stockholms särskilda behov. Detta leder i sin tur till förbättrade avfallshan-

teringssystem ur kund-, miljö- och kostnadssynpunkt. 

Eftersom projekten är relativt resurskrävande och av engångskaraktär har 

de inte tagits med i trafik- och renhållningsnämndens ordinarie driftbudget. 

Nämnden anser att tidigare års överskott från renhållningsverksamheten där-

emot är lämpliga att använda till denna typ av projekt. Dessa medel kan inte 

tas i anspråk för den ordinarie driften, eftersom det skulle ge en ojämnhet i 

taxan på flera års sikt. 

I förberedande diskussioner har flera möjliga projektområden föreslagits. 

En analys kommer att göras där hänsyn kommer att tas till bland annat möjlig-

het att samverka med externa samarbetspartners, behov, kostnad, miljönytta 

och kundnytta. Utifrån det kommer ett par projekt att väljas ut för genomfö-

rande. Övriga projekt kan bli aktuella i ett senare skede. 

  

Följande projektområden föreslås, efter prioriteringsordning. 

1. Utsortering av matavfall via så kallat Opti-bagsystem, från gammal re-

spektive ny bebyggelse 

2. Utveckling av system för individuell vägning av avfall, både för sopsug 

och från soprum  

3. Samsortering av förpackningar med efterföljande maskinell sortering 

4. Nyckelsystem för soprum 

5. Teknikutveckling mobil sopsug (bl.a. konvertering till stationär anlägg-

ning) 

6. System för grovavfall och farligt avfall i den växande staden 

7. Teknikutveckling avfallskvarnssystem 

8. System för urinseparering (Norra Djurgårdsstaden) 

9. Fordonsteknik. 

 

Beredning 

 

Ärendet har remitterats till stadsledningskontoret. 

Stadsledningskontoret konstaterar att den växande staden medför utma-

ningar för stadens avfallshantering, vilket innebär behov av utveckling inom 

avfallsområdet för att staden långsiktigt ska ha en resurs- och kostnadseffektiv 

samt miljömässigt hållbar avfallshantering. Stadsledningskontoret är positivt 

till de förslag på teknikutvecklingsprojekt som trafik- och renhållningsnämn-

den föreslår. Stadsledningskontoret föreslår därför att trafik- och renhållnings-

nämnden får genomföra teknikutvecklingsprojekt om totalt 15 mnkr under 



 

åren 2011-2013, vilket finansieras genom att ta i anspråk av staden centralt 

avsatta medel, från tidigare bokslut, för renhållningsverksamhet. 

 

Mina synpunkter 

 

Stockholm växer snabbt och prognosen är att staden kommer att fortsätta växa 

under de kommande åren. I översiktsplanen anges den övergripande strategin 

där staden ska förtätas och i första hand ska bebyggelse ske på redan exploate-

rad mark. En tätare stad med ökad befolkning kommer medföra ökade av-

fallsmängder samtidigt som konkurrensen om utrymmet i stadsmiljön ökar, där 

avfallet ska tas om hand och transporteras bort. Samtidigt ska stadens miljömål 

uppfyllas där bland annat det farliga avfallet ska minimeras och en större andel 

av avfallet ska nyttiggöras. Detta innebär behov av utveckling inom avfallsom-

rådet för att staden långsiktigt ska ha en resurs- och kostnadseffektiv samt 

miljömässigt hållbar avfallshantering. 

Trafik- och renhållningsnämnden har getts ett direkt uppdrag i årets budget 

att följa och stimulera utvecklingen av kostnadseffektiva och miljöanpassade 

åtgärder inom avfallsområdet. Därför är förslaget om teknikutveckling och de 

olika projektområdena som föreslås av trafik- och renhållningsnämnden ett 

välkommet initiativ.  

Frågan som är föremål för beslut i detta ärende är tillåtelse att ta i anspråk 

de centralt avsatta medlen som finns för renhållningsverksamheten. Trafik- 

och renhållningsnämnden har å sin sida godkänt en prioriteringslista över möj-

liga teknikutvecklingsprojekt. Prioriteringsordningen i listan är givetvis bero-

ende av vilka projekt som framkommer efter att behov, kostnad och nytta ut-

retts närmare. Omhändertagande och nyttiggörande av matavfall är en väsent-

lig målsättning i såväl stadens miljöprogram som i miljöprogrammet för Norra 

Djurgårdsstaden. Därför är det också naturligt att avfallskvarnssystem är ett 

område som prioriteras. Projektet teknikutveckling för avfallskvarnssystem 

bör därför återfinnas på plats tre på nu sagda lista.  

 

Borgarrådsberedningen tillstyrker föredragande borgarrådets förslag. 

 

Särskilt uttalande gjordes av borgarråden Karin Wanngård och Roger Mo-

gert (båda S) enligt följande. 

 

Vi vill att Stockholm ska bli en hållbar stad och vi tror att stockholmarna delar den 

viljan med oss. Samtidigt är stockholmarnas vardag är en stressig tillvaro och om 

Staden menar allvar med sina klimatambitioner måste återvinning vara enkelt och 



 

smidigt.  Stadens återvinningscentraler ska vara välfungerande, säkra, moderna och 

smidiga. Ingen stockholmare ska ha långt till återvinning. Alla ska kunna sopsortera. 

Det ska vara självklart.  

Det borde vara självklart för varje stockholmare att hon eller han enkelt ska kunna 

sortera och återvinna sitt avfall. Mellan valet att slänga allt i samma soptunna eller 

sortera ska sortera vara det enklaste alternativet. 2011 har stockholmarna rätt att kräva 

miljövänliga och moderna alternativ. Tyvärr är systemen för avfallshantering och 

återvinning i Stockholm eftersatta och omoderna. Exempelvis samlar Stockholm in 

mindre än 10 % av vårt matavfall för biogasrötning, vilket är lägre än Sverige som 

helhet och betydligt lägre än de kommuner som är ledande inom fältet. Vi ser därför 

försiktigt positivt på att staden nu tar steg för att komma ikapp resten av landet, även 

om satsningen kommer sent och är för liten.  Det saknas dessutom en större strategi för 

avfallshantering. Små pilotprojekt i valda delar är bra, men Stockholm växer och be-

hovet av en samlad strategi för modernare avfallshantering är stort.  

I det förslag vi nu har att ta ställning till ingår insamling av matavfall. Det står 

dock ingenting konkret om att staden ämnar röta det insamlade matavfallet till biogas. 

Det förefaller märkligt. Rötning av matavfall till biogas blir en allt viktigare del av 

Sveriges bränsleförsörjning. Av Sveriges rötningspotential återfinns 20 % i tätorter. En 

stor del av den potentialen finns i Stockholmsregionen och det är därför är Stock-

holmsregionens utmaningar och förutsättningar viktiga också för en nationell strategi 

för biogas. 2007 släppte Kommunförbundet Stockholms län, KSL, utredningen ”Scen-

arior för insamling och behandling av matavfall i Stockholm län” (hädanefter kallad 

KSL-utredningen). I utredningen beskrivs och analyseras olika fyra scenarier för in-

samling och behandling av matavfall i hela länet utifrån kostnader och samhällseko-

nomiska effekter.  Tidsperspektivet var då 2007 – 2015. KSL-utredningen konstaterar 

att de samhällsekonomiska effekterna blir större ju mer matavfall som samlas in och 

behandlas. Effekterna beskrivs som i huvudsak positiva miljöeffekter där användning 

av biogas som fordonsbränsle ses som den viktigaste för kommunerna i Stockholms 

län då det skulle innebär minskade nettoutsläpp av koldioxid, minskade luftförore-

ningar och en bättre hushållning med våra naturresurser. I ett längre perspektiv menar 

KSL-utredningen att också användning av biogödsel kommer att bli en viktig del av en 

strategi för hållbar utveckling i Stockholmsregionen. Tyvärr har den borgerliga majori-

teten i Stockholm valt att begrava KSL-utredningen och inte satsat på rötning. Det har 

inneburit att Stockholm hamnat efter.  

Det är stadens uppgift att se till att det är enkelt, till och med självklart, för stock-

holmarna att ha en hållbar livsstil. Det görs genom att se till att det är lätt att välja 

klimatsmart, att de hållbara alternativen finns nära till hands. 

 



 

Kommunstyrelsen delar borgarrådsberedningens uppfattning och föreslår att 

kommunfullmäktige beslutar följande. 

Trafik- och renhållningsnämnden får ta i anspråk centralt avsatta medel för 

renhållningsverksamhet, totalt 15 mnkr, för delfinansiering av teknikut-

vecklingsprojekt inom avfallshantering under åren 2011-2013. 

 

Stockholm den  

På kommunstyrelsens vägnar: 

S T E N  N O R D I N  

 

Ulla Hamilton 

Ylva Tengblad 



 

ÄRENDET 

 

Trafik- och renhållningsnämnden föreslår ett uttag från tidigare års överskott 

om totalt maximalt 15 mnkr räknat över en projektperiod under år 2011-2013 

för finansiering av teknikutvecklingsprojekt inom avfallshanteringen. 

I stadens budget för 2011 anges att trafik- och renhållningsnämnden ska 

följa och stimulera utvecklingen av miljöanpassade och kostnadseffektiva åt-

gärder inom avfallsområdet. Vidare sägs i nämndens verksamhetsplan att tra-

fikkontoret ska vara drivande för att utveckla ny, effektiv och miljövänlig tek-

nik i drift- och underhållsverksamheten. 

I dagsläget finns det flera olika avfallsområden inom vilka det är intressant 

och angeläget att driva utvecklingsprojekt. En del av dem är kopplade till mil-

jöprofilområdet Norra Djurgårdsstaden medan andra rör andra delar av verk-

samheten. Genom ett nära samarbete med externa aktörer, både vad gäller 

finansiering och genomförande, kan tekniklösningar anpassas och utvecklas 

för Stockholms särskilda behov. Detta nytänkande leder i sin tur till förbättra-

de avfallshanteringssystem ur kund-, miljö- och kostnadssynpunkt. 

Eftersom projekten är relativt resurskrävande och av engångskaraktär har 

de inte tagits med i den ordinarie driftbudgeten. Däremot är tidigare års över-

skott från renhållningsverksamheten lämpliga att använda till denna typ av 

projekt. Dessa medel, för närvarande ca 50 miljoner kr, kan inte tas i anspråk 

för den ordinarie driften, eftersom det skulle ge en ojämnhet i taxan på flera 

års sikt. Ett uttag om totalt maximalt femton miljoner räknat över en projektpe-

riod under år 2011-2013 föreslås. 

 

Projektområden 

I förberedande diskussioner har flera möjliga projektområden föreslagits. En 

analys kommer att göras där hänsyn kommer att tas till bland annat möjlighet 

att samverka med externa samarbetspartners, behov, kostnad, miljönytta och 

kundnytta. Utifrån det kommer ett par projekt att väljas ut för genomförande. 

Övriga projekt kan bli aktuella i ett senare skede. 

 

Föreslagna projektområden, efter prioriteringsordning. 

1. Utsortering av matavfall via så kallat Opti-bagsystem från gammal respekti-

ve ny bebyggelse 

2. Utveckling av system för individuell vägning av avfall, både för sopsug och 

från soprum  

3. Samsortering av förpackningar med efterföljande maskinell sortering 

4. Nyckelsystem för soprum 



 

5. Teknikutveckling mobil sopsug (bl.a. konvertering till stationär anläggning) 

6. System för grovavfall och farligt avfall i den växande staden 

7. Teknikutveckling avfallskvarnssystem 

8. System för urinseparering (Norra Djurgårdsstaden) 

9. Fordonsteknik. 

 

Projekten kommer att genomföras i samverkan med olika aktörer i branschen, 

både privata, kommunala och statliga. Status för projekten kommer att redovi-

sas för nämnden i form av lägesrapporter under projektperioden 2011-2013. 

När beslut har fattats om vilket/vilka projekt som ska genomföras kommer 

tidplan och budget att tas fram tillsammans med lämpliga externa samarbets-

partners. 

 

Trafik- och renhållningsnämnden 

 

Trafik- och renhållningsnämnden beslutade vid sitt sammanträde den 19 

maj 2011 enligt trafikkontorets förslag: 

 

1 Trafik- och renhållningsnämnden ger trafikkontoret i uppdrag att genomföra 

de projekt som bedöms vara högst prioriterade. 

 

2 Trafik- och renhållningsnämnden föreslår att medel ur tidigare års överskott 

för renhållningsverksamheten om högst 15 miljoner används för delfinansie-

ring av projekten. 

 

3 Trafik- och renhållningsnämnden överlämnar ärendet till kommunfullmäkti-

ge för beslut angående ianspråktagande av medel ur tidigare års överskott. 

 

Trafikkontorets tjänsteutlåtande daterat den 29 april 2011 har i huvudsak 

följande lydelse. 

 

Kontoret föreslår att trafik- och renhållningsnämnden uppdrar åt kontoret att välja ut 

projekt enligt förslagen prioriteringslista och genomföra dessa, i samarbete med exter-

na aktörer. Trafikkontorets del av finansieringen uppgår till maximalt femton miljoner 

kronor och föreslås ske med medel ur tidigare års överskott från renhållningsverksam-

heten. Kontoret förelår att nämnden överlämnar ärendet till kommunfullmäktige för 

beslut angående ianspråktagande av medel ur tidigare års överskott. 

 

 



 

BEREDNING 

 

Ärendet har remitterats till stadsledningskontoret.  

 

Stadsledningskontoret 

 

Stadsledningskontorets tjänsteutlåtande daterat den 22 juni 2011 har i huvud-

sak följande lydelse. 

 

Stadsledningskontoret konstaterar att den växande staden medför utmaningar för sta-

dens avfallshantering. En tätare stad med ökad befolkning kommer medföra ökade 

avfallsmängder samtidigt som konkurrensen om utrymmet i stadsmiljön ökar, där 

avfallet ska tas om hand och transporteras bort. Samtidigt ska stadens miljömål uppfyl-

las där bland annat det farliga avfallet ska minimeras och en större andel av avfallet 

ska nyttiggöras. Detta innebär behov av utveckling inom avfallsområdet för att staden 

långsiktigt ska ha en resurs- och kostnadseffektiv samt miljömässigt hållbar avfalls-

hantering. Stadsledningskontoret är positivt till de förslag på teknikutvecklingsprojekt 

som trafik- och renhållningsnämnden föreslår. Huvuddelen av dessa projekt syftar till 

en mer miljömässigt hållbar utveckling inom avfallsområdet. Stadsledningskontoret 

konstaterar att detta ligger i linje med det som kommunfullmäktige beslutat i samband 

med stadens budget för 2011, dvs. att nämnden ska följa och stimulera utvecklingen av 

miljöanpassade och kostnadseffektiva åtgärder inom avfallsområdet. 

 

Stadsledningskontoret föreslår därför att trafik- och renhållningsnämnden får genom-

föra teknikutvecklingsprojekt om totalt 15 mnkr under åren 2011-2013, vilket finansie-

ras genom att ta i anspråk av staden centralt avsatta medel, från tidigare bokslut, för 

renhållningsverksamhet. I bokslutet för 2010 uppgick stadens avsättning för renhåll-

ningsverksamhet till totalt 60,3 mnkr. 

 

Stadsledningskontoret konstaterar, enligt uppgift från trafikkontoret, att det i dagsläget 

råder osäkerhet om vilka projekt som kommer att genomföras, när i tiden detta kan ske 

samt till vilken kostnad. Det råder också osäkerhet kring hur stor del som kan finansie-

ras av externa samarbetspartners. Mot bakgrund av detta föreslår stadsledningskonto-

ret att trafik- och renhållningsnämnden får återkomma i samband med stadens ordina-

rie uppföljningstillfällen för att medges budgetjustering. 

 

Stadsledningskontoret föreslår att kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige 

beslutar att trafik- och renhållningsnämnden medges ta i anspråk centralt avsatta medel 

för renhållningsverksamhet, totalt 15 mnkr, för delfinansiering av teknikutvecklings-

projekt inom avfallshantering under åren 2011-2013. 

 

 


